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Τoυ ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΙΑ∆ΗΜΑ

Η 
αύξηση των κρουσµάτων κορωνοϊού, 
ειδικά στις νεότερες ηλικίες, έχει σηµά-
νει κόκκινο συναγερµό στην κυβέρνη-

ση. Ηδη πάνω στο τραπέζι έχουν πέσει νέα µέ-
τρα που µπορεί να ενεργοποιηθούν ανάλογα 
µε τα επιδηµιολογικά στοιχεία, ώστε να υπάρ-
ξει ανάσχεση της µετάδοσης του ιού.

Βέβαια, αυτό δεν σηµαίνει πως το υγειονο-
µικό επιτελείο δεν έχει στραµµένο το βλέµµα 
του στους ηλικιωµένους ή στις ευπαθείς κοι-
νωνικά οµάδες. Για την ώρα, όµως, οι ηλικιω-
µένοι φαίνεται πως ακολουθούν τους κανόνες 
ασφαλείας και τις αποστάσεις.

Ωστόσο, η επιστροφή των νέων από τα νη-
σιά ή τα τουριστικά θέρετρα στα σπίτια τους 
µπορεί να αποτελέσει βόµβα και σε δεύτερο 
χρόνο να κολλήσουν τους γονείς τους, τους 
παππούδες τους και άλλους συγγενείς τους ή 
το κοντινό περιβάλλον τους.

Αλλωστε, τα τελευταία κρούσµατα δείχνουν 
ότι ο κορωνοϊός σαρώνει στις µικρότερες ηλι-
κίες, µε αποτέλεσµα να έχει πέσει και ο µέσος 
όρος αυτών που έχουν νοσήσει.

Σε αυτό το πλαίσιο, σύµφωνα µε πληροφο-
ρίες, η οµάδα των επιδηµιολόγων φαίνεται να 
συζητεί, µεταξύ άλλων, τρία µέτρα που µπορεί 
να ανακόψουν τη µετάδοση του ιού.
fΤον περιορισµό του ωραρίου για τα κατα-
στήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος σε όλη 
τη χώρα. ∆ηλαδή να κλείνουν ακριβώς στις 12 
τα µεσάνυχτα, όπως ισχύει στις περιοχές που 
έχει επιβληθεί τοπικό lockdown.

Μάλιστα, οι τελευταίες εικόνες που οι νέοι, 
ειδικά στα νησιά, µετά το κλείσιµο των µπαρ 
κατευθύνονται στις παραλίες ή στο λιµάνι, µπο-
ρεί να επισπεύσουν την εφαρµογή του συγκε-
κριµένου µέτρου σε όλη την επικράτεια. Οσο 
για τις µεταµεσονύχτιες συγκεντρώσεις σε αυ-
τούς τους χώρους, οι ειδικοί απαντούν πως ακό-
µα και σε αυτές τις περιπτώσεις είναι καλύτε-
ρα να είναι κάποιος σε ανοιχτό χώρο παρά σε 
ένα µπαρ λίγων τετραγωνικών.
fΤην απαγόρευση των πάρτι στα beach bars, 
όπου, σε αρκετές περιπτώσεις, παρά τους 
εντατικούς ελέγχους, παρατηρείται συγχρω-
τισµός. Τα beach bars θα συνεχίσουν να λει-

Κλείσιµο όλων των µπαρ στις 12 τα µεσάνυχτα, απαγόρευση των πάρτι στα 
beach bars και όριο τα 50 άτοµα σε γάµους, βαφτίσεις και κηδείες, τα µέτρα που 
συζητούν οι επιδηµιολόγοι για να ανακοπεί η µετάδοση του ιού

Ετοιµη η τριπλή 
γραµµή άµυνας

ας και τη στάση τους απέναντι στον κορωνοϊό.
«Η επικινδυνότητα του κορωνοϊού είναι η ευ-

κολία µετάδοσής του. Αυτό συµβαίνει ακόµα 
και εάν είσαι νέος και νοµίζεις πως είσαι άτρω-
τος. Ο µέσος όρος ηλικίας όσων έχουν νοσή-
σει τον Αύγουστο έχει κατέβει πια στα 36 χρό-
νια...», έγραψε ο Β. Κικίλιας, κρούοντας τον κώ-
δωνα του κινδύνου.

Σύσκεψη 
Οι οριστικές αποφάσεις για τα νέα µέτρα και το 
πώς θα κορυφωθούν θα ληφθούν τα επόµενα 
24ωρα, µετά τον ∆εκαπενταύγουστο. Οι ειδι-
κοί θα εξετάσουν τα δεδοµένα και θα κάνουν 
τις τελικές εισηγήσεις, ωστόσο, αν τα κρού-
σµατα αυξηθούν κατακόρυφα, τότε τα µέτρα 
µπορεί να εφαρµοστούν ακόµα πιο σύντοµα.

Σε κάθε περίπτωση, η σύσκεψη της επόµε-
νης εβδοµάδας είναι ιδιαίτερα κρίσιµη, καθώς, 
µέχρι την Τετάρτη, οι ειδικοί θα έχουν εικόνα 
της καµπύλης σε σχέση µε τη στάση των πο-
λιτών την περίοδο του ∆εκαπενταύγουστου.

Ηλικιωµένοι 
Οσον αφορά τους ηλικιωµένους, αν χρειαστεί 
θα ληφθούν περαιτέρω µέτρα µε γνώµονα την 
προστασία τους. Ειδικά στις µονάδες φροντί-
δας ηλικιωµένων και σε οίκους ευγηρίας θα πα-
ραταθεί η απαγόρευση των επισκέψεων. Μάλι-
στα, την Τετάρτη, ο λοιµωξιολόγος και εκπρό-
σωπος του υπουργείου Υγείας Σωτήρης Τσι-
όδρας µετέβη στο Ασβεστοχώρι Θεσσαλονί-

κης µετά τον εντοπισµό 36 κρουσµάτων κορω-
νοϊού  σε οίκο ευγηρίας, µε τον ασθενή µηδέν 
να είναι εργαζόµενος. Η παρουσία του Σ. Τσι-
όδρα, παραµονές του ∆εκαπενταύγουστου, 
έστειλε ένα ακόµη µήνυµα στους ηλικιωµένους 
και στους συνοδούς τους για το πόσο κρίσιµη 
είναι η συγκεκριµένη περίοδος.

Πάντως, µε αφορµή την παρουσία των ηλι-
κιωµένων στις Θείες Λειτουργίες λόγω και της 
Εορτής της Παναγίας, από την περασµένη εβδο-
µάδα η χρήση µάσκας είναι υποχρεωτική και 
στον εξωτερικό χώρο των εκκλησιών. 

Παράλληλα, τις επόµενες ηµέρες, αναµένε-
ται οι ειδικοί να απευθύνουν συστάσεις ώστε 
οι ηλικιωµένοι να περιορίσουν τις άσκοπες µε-
τακινήσεις, ενώ το σενάριο να ενεργοποιηθεί 
εκ νέου η αποστολή µηνύµατος στο 13033 
έχει συζητηθεί, αλλά θα είναι το τελευταίο µέ-
τρο που θα ενεργοποιηθεί µε βάση τα µέχρι 
τώρα δεδοµένα.

τουργούν κανονικά µε τις ξαπλώστρες σε συγκεκριµένες απο-
στάσεις, όπως γίνεται και σήµερα, και να σερβίρουν στα τραπέ-
ζια ή στις οµπρέλες.
fΤο πλαφόν των 50 ατόµων σε γάµους, βαφτίσεις ακόµα και 
κηδείες. Σήµερα το όριο είναι τα 100 άτοµα, αλλά τα τελευταία 
κρούσµατα, ειδικά σε γάµους, έχουν θορυβήσει την υγειονο-
µική οµάδα.

∆εν πρέπει να περνά απαρατήρητο πως ο υπουργός Υγείας 
Βασίλης Κικίλιας, µε παρέµβασή του στα µέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης, από την Τετάρτη προειδοποίησε για την κατάσταση που 
έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία 24ωρα µε τα άτοµα νεαρής ηλικί-

Ο ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ Σωτή-
ρης Τσιόδρας έσπευσε 
στο γηροκομείο που βρί-
σκεται στο Ασβεστοχώ-
ρι Θεσσαλονίκης μετά 
τον εντοπισμό 36 κρου-
σμάτων 

Υποχρεωτική η χρήση 
µάσκας και στους εξωτερικούς 
χώρους των εκκλησιών. 
Συστάσεις για περιορισµό 
των άσκοπων µετακινήσεων
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Συνέντευξη στον
ΘΑΝΟ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Η
χηρή προειδοποίηση πως «ο τρόπος 
που θα λειτουργήσουµε τώρα θα κα-
θορίσει εάν θα έχουµε ένα γενικευµέ-

νο δεύτερο ξέσπασµα της COVID-19 ή όχι» 
απευθύνει η Κύπρια Στέλλα Κυριακίδου, επί-
τροπος αρµόδια για την Υγεία και την ασφά-
λεια τροφίµων, σε συνέντευξη που παραχώ-
ρησε στη Realnews, µε αφορµή την αύξηση 
των κρουσµάτων στην Ελλάδα και σε άλλες 
χώρες της Ε.Ε.  

Η επίτροπος προειδοποιεί ότι «ο κίνδυνος πε-
ραιτέρω κλιµάκωσης της COVID-19 είναι υψη-
λός» και καλεί τα κράτη-µέλη να λάβουν άµεσα 
µέτρα που «θα πρέπει να περιλαµβάνουν αυ-
ξηµένα και εκτεταµένα διαγνωστικά τεστ και 
ανίχνευση και αποµόνωση επαφών». «Τώρα 
είναι η ώρα, περισσότερο από ποτέ, να παρα-
µείνουµε σε εγρήγορση, ώστε να αποφύγου-
µε ένα δεύτερο lockdown», τονίζει.

Η επίτροπος προειδοποιεί για τα φαινόµε-
να λανθασµένης χρήσης της µάσκας, τονίζο-
ντας ότι αυτή προσφέρει προστασία µόνο όταν 
όλοι τη φορούν µε τον ορθό τρόπο, ενώ ζητά 
και τήρηση των πρωτοκόλλων της Ε.Ε. για το 
άνοιγµα των σχολείων, καθώς θα πρέπει «να 
διασφαλίζονται κάποιες βασικές προϋποθέσεις 
για την οµαλή λειτουργία τους, όπως η ικανό-
τητα για έγκαιρο εντοπισµό των κρουσµάτων 
µεταξύ των µαθητών και του προσωπικού».

Η Στ. Κυριακίδου, η οποία παρακολουθεί 
εκ του σύνεγγυς τις εξελίξεις, παρουσιάζει τις 
τελευταίες προβλέψεις σε σχέση µε την ανά-
πτυξη εµβολίου και θεραπείας, εξηγεί τον ρό-
λο που θα διαδραµατίσει η Ε.Ε. για την προ-
µήθεια των εµβολίων από τα κράτη-µέλη και 
καλεί τους πολίτες να ακολουθούν τις επιστη-
µονικές συµβουλές «και όχι τις ανεύθυνες θε-
ωρίες συνωµοσίας στο διαδίκτυο».

 Από τα στοιχεία που 
έχετε, βιώνουμε τώρα το 
δεύτερο κύμα; Αν όχι, 
πότε το περιμένουμε και 
πώς μπορούμε να το απο-
φύγουμε; Μήπως τα κρά-
τη-μέλη δεν εισάκουσαν 
τις προειδοποιήσεις σας 
από τον Ιούνιο; 

H κατάσταση είναι αρ-
κετά επισφαλής στο πα-
ρόν στάδιο και οι ισορροπίες λεπτές. Οπως 
αναφέρεται στην τελευταία εκτίµηση κιν-
δύνου από το Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόλη-
ψης Νόσων, αυτό οφείλεται κυρίως στο γε-
γονός ότι, όταν οι χώρες ανέκτησαν τον έ-
λεγχο της µετάδοσης και µείωσαν το βάρος 
στην υγειονοµική περίθαλψη, πολλά µέτρα 
χαλάρωσαν ή αφαιρέθηκαν για να επιστρέ-
ψουµε σε έναν πιο βιώσιµο τρόπο ζωής, µε 
τον ιό, όµως, να κυκλοφορεί ακόµη ανάµε-
σά µας. Βλέπουµε, δυστυχώς, αύξηση στα 
περιστατικά σε πολλές χώρες της Ε.Ε. Συνε-
πώς, ο τρόπος που θα λειτουργήσουµε τώ-
ρα θα καθορίσει εάν θα έχουµε ένα γενικευ-
µένο δεύτερο ξέσπασµα ή όχι. Αναφέροµαι 
σε ένα συνδυασµό που πρέπει να υπάρξει 
µεταξύ των µέτρων που λαµβάνονται από 

«Ο τρόπος που θα λειτουργήσουµε τώρα 
θα καθορίσει εάν θα έχουµε ένα γενικευµένο 

δεύτερο ξέσπασµα του ιού ή όχι»

τών-µελών πριν από τρεις εβδοµάδες, στεί-
λαµε ένα ισχυρό και σαφές µήνυµα σχετι-
κά µε τα βασικά µέτρα που απαιτούνται για 
τους επόµενους µήνες. Αυτό θα απαιτήσει 
προσπάθειες τόσο των κρατών-µελών όσο 
και των πολιτών µας. Τα κράτη-µέλη πρέπει 
να εφαρµόζουν τα κατάλληλα µέτρα για να 
διασφαλίσουν ότι µπορούν να περιορίσουν 
τα κρούσµατα στις περιπτώσεις επανεµφάνι-

σης του ιού. Είναι σηµαντικό να συνεχίσου-
µε όλοι να ακολουθούµε τις οδηγίες των υ-
γειονοµικών Αρχών, να συνεχίσουµε να τη-
ρούµε κοινωνικές αποστάσεις, τη χρήση µά-
σκας εκεί όπου δεν µπορεί να εφαρµοστεί 
η απόσταση, καθώς και την υγιεινή των χε-
ριών. Σύµφωνα µε την τελευταία εκτίµηση 
κινδύνου του ECDC, σε χώρες όπου υπάρ-
χει ισχυρή ένδειξη αύξησης της µετάδοσης, 
σε τοπικό ή εθνικό επίπεδο, όπως καταδει-
κνύεται από την πρόσφατη αύξηση των πε-
ριπτώσεων και την αύξηση των περιπτώσε-
ων που χρήζουν νοσηλείας, ο κίνδυνος πε-
ραιτέρω κλιµάκωσης της COVID-19 είναι υ-
ψηλός. Τα µέτρα θα πρέπει να περιλαµβά-
νουν αυξηµένα και εκτεταµένα διαγνωστικά 
τεστ και ανίχνευση επαφών, ακολουθούµε-
να από αποµόνωση και θεραπεία εντοπισµέ-
νων περιπτώσεων και αποµόνωση επαφών.
 Ποια θα πρέπει να είναι η συμπεριφορά 

των πολιτών; 
Η συµπεριφορά του καθενός από εµάς είναι 
το κλειδί στην αντιµετώπιση αυτής της παν-
δηµίας. Είναι φυσικό για τους ανθρώπους να 
αισθάνονται κόπωση στη συµµόρφωση µε τα 
µέτρα που επιβάλλονται. Οµως, δυστυχώς, 
ενόσω δεν έχει ακόµη βρεθεί το εµβόλιο, θα 
πρέπει να µάθουµε να ζούµε µε αυτά τα µέ-
τρα, µε αυτή τη νέα καθηµερινότητα. Πρό-
κειται για ένα ιδιαίτερα σηµαντικό µήνυµα, 
το οποίο οι τοπικές κοινωνίες πρέπει να συ-
νεχίσουν να µεταδίδουν στους πολίτες. Τη-

ρούµε τις αποστάσεις, τη-
ρούµε ευλαβικά την υγιει-
νή των χεριών, φοράµε τη 
µάσκα µε τον σωστό τρό-
πο, εκεί όπου δεν είναι δυ-
νατόν να έχουµε ή να τη-
ρήσουµε φυσική απόστα-
ση. Αποφεύγουµε τις µα-
ζικές συναθροίσεις. ∆εν 
θα κουραστώ να επανα-
λαµβάνω ότι, καθώς δεν 
υπάρχει αποτελεσµατικό 

εµβόλιο ή θεραπεία, θα πρέπει να παραµέ-
νουµε σε εγρήγορση, να ακολουθούµε τις 
συµβουλές για την υγεία, να είµαστε προ-
σεκτικοί και να µην εκθέτουµε τους εαυτούς 
µας σε περιττούς κινδύνους. Αν τηρήσουµε 
τα µέτρα αυτά, οι πιθανότητες νέας έξαρσης 
µειώνονται σηµαντικά. Γι’ αυτό η επικοινω-
νία µε τους πολίτες είναι τόσο σηµαντική. Η 
άρση των µέτρων περιορισµού δεν σηµαίνει 
επιστροφή στο φυσιολογικό, αλλά µια νέα ο-
µαλότητα συνύπαρξης µε τον ιό. 
 Θεωρείτε ότι η χρήση της μάσκας μάς προ-

στατεύει από την εξάπλωση του ιού; 
Τα στοιχεία που το ECDC έχει δώσει στη δη-
µοσιότητα δείχνουν ότι η χρήση µάσκας 
δεν είναι µόνο αποτελεσµατική για τη µείω-
ση της εξάπλωσης του ιού, αλλά και για την 

τα κράτη-µέλη και την υπεύθυνη στάση των 
πολιτών. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό οποιαδή-
ποτε νέα εστία να εντοπίζεται άµεσα µέσω 
διαγνωστικών τεστ, µέσω της ιχνηλάτησης 
και της άµεσης αποµόνωσης των περιπτώ-
σεων. Από εµάς εξαρτάται η επόµενη ηµέ-
ρα. Η συµπεριφορά µας ως πολιτών, η δι-
κή µας αίσθηση κοινωνικής ευθύνης και η 
αυτοπειθαρχία θα καθορίσουν την έκβαση 
της κατάστασης. Θα πρέπει να τηρούµε τις 
επιστηµονικές συµβουλές και όχι τις ανεύ-
θυνες θεωρίες συνωµοσίας στο διαδίκτυο. 

«Να αποφύγουµε ένα 
δεύτερο lockdown»

Είναι, επίσης, ζωτικής σηµασίας όλοι να κα-
ταλάβουν ότι η άρση των µέτρων περιορι-
σµού δεν σηµαίνει αυτόµατα την επιστρο-
φή στο φυσιολογικό, αλλά απλώς µια «νέα 
οµαλότητα» συνύπαρξης µε τον ιό. 
 Τι μέτρα οφείλουν να λάβουν οι Αρχές; 

Μπορούμε να αποφύγουμε ένα νέο συνολι-
κό lockdown; 

Τώρα είναι η ώρα, περισσότερο από ποτέ, να 
παραµείνουµε σε εγρήγορση, ώστε να απο-
φύγουµε ένα δεύτερο lockdown. Οταν προ-
τρέψαµε την καθολική ετοιµότητα των κρα-

Στέλλα Κυριακίδου Επίτροπος της Ε.Ε. 
αρµόδια για την Υγεία και την ασφάλεια τροφίµων

«Η συµπεριφορά µας ως 
πολιτών, η δική µας αίσθηση 
κοινωνικής ευθύνης και η 
αυτοπειθαρχία θα καθορίσουν 
την έκβαση της κατάστασης»
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προστασία των ατόµων που τη φορούν µε 
τον ορθό τρόπο. Είναι ιδιαίτερα σηµαντική 
όταν δεν µπορεί να διασφαλιστεί η φυσική 
απόσταση, τόσο σε εσωτερικούς χώρους 
(π.χ. καταστήµατα, δηµόσιες συγκοινωνίες, 
δηµόσιους χώρους), ή ακόµη και αυξηµέ-
νες πληθυσµιακά περιπτώσεις, ιδιαίτερα σε 
περιοχές µε κρούσµατα. Οι µάσκες προσώ-
που δεν πρέπει να θεωρούνται ως το κύριο 
µέτρο προστασίας, αλλά θα πρέπει να συν-
δυάζονται και µε άλλα απαραίτητα µέτρα.
 Πόσο κοντά είμαστε στην ανάπτυξη εμβο-

λίου και αποτελεσματικής θεραπείας; Τι μέ-
τρα λαμβάνει η Κομισιόν για την εξασφάλι-
ση της διαθεσιμότητας του εμβολίου στον γε-
νικό πληθυσμό; 

Σε αυτό το στάδιο είναι παρακινδυνευµένη 
οποιαδήποτε πρόβλεψη για το πότε ακριβώς 
θα έχουµε ένα αποτελεσµατικό και ασφαλές 
εµβόλιο. Ευελπιστούµε, αν συνεχίσουν τα 
θετικά αποτελέσµατα στη διαδικασία δηµι-
ουργίας εµβολίου, να έχουµε το πρώτο µέ-
χρι το τέλος της χρονιάς ή στις αρχές της ε-
πόµενης. Στόχος µας είναι το εµβόλιο αυτό 
να είναι προσβάσιµο σε όλες τις χώρες και 
σε όλους τους πολίτες ισότιµα. Το εµβόλιο 
δεν θα είναι πανάκεια σε όλα τα προβλή-
µατα, αλλά θα επιτρέψει σταδιακά, και εφό-
σον πετύχουµε τον εµβολιασµό µιας κρίσι-
µης µάζας πολιτών και ειδικά των ευπαθών 
οµάδων, την επιστροφή στην κανονικότητα. 
Για αυτό τον λόγο προτείναµε στα µέσα Ιου-
νίου την ευρωπαϊκή στρατηγική για τα εµβό-
λια, ώστε να δράσουµε από κοινού για την ό-
σο πιο γρήγορη και συντονισµένη προσπά-

σε ολόκληρη την Ε.Ε. να υποβάλουν αίτηση 
χρηµατοδότησης για την αγορά εξοπλισµού 
πλασµαφαίρεσης, δηλαδή εξοπλισµού που 
θα λαµβάνει πλάσµα από δότες που έχουν 
νικήσει τον ιό και έχουν αναρρώσει πλήρως. 
Το πλάσµα από αναρρώσαντες µπορεί να α-
ποτελέσει µια ελπιδοφόρα θεραπεία. 
 Τι πρέπει να γίνει με τα σχολεία;
Οσον αφορά το άνοιγµα των σχολείων, έχουν 
και πάλι εκδοθεί συστάσεις, οι οποίες ανάµε-
σα σε άλλα αναφέρουν ότι θα πρέπει να δια-
σφαλίζονται κάποιες βασικές προϋποθέσεις 
για την οµαλή λειτουργία τους, όπως η ικα-
νότητα για έγκαιρο εντοπισµό των κρουσµά-
των µεταξύ των µαθητών και του προσωπι-
κού, προκειµένου να πραγµατοποιηθεί στη 
συνέχεια ιχνηλάτηση και περιορισµός της ε-
ξάπλωσης. Για τον σκοπό αυτό υπάρχει δια-
θέσιµο πρωτόκολλο. Τα παιδιά είναι πιο πι-
θανό να έχουν ήπια ή ασυµπτωµατική λοί-
µωξη, γεγονός που σηµαίνει ότι η λοίµωξη 
µπορεί να µην εντοπιστεί ή να µη διαγνωστεί. 
Οταν είναι συµπτωµατικά, τα παιδιά εµφα-
νίζουν τον ιό µε παρόµοιο µε τους ενήλικες 
τρόπο και µπορούν επίσης να µολύνουν άλ-
λους µε παρόµοιο τρόπο. 
Είναι γεγονός ότι υπάρχουν διάφορα και ε-
νίοτε αντικρουόµενα στοιχεία σχετικά µε τον 
αντίκτυπο του ανοίγµατος των σχολείων, πα-
ρότι τα στοιχεία από τον εντοπισµό επαφών 
στα σχολεία και τα δεδοµένα που έχουν ε-
ξαχθεί από ορισµένες χώρες της Ε.Ε.  υπο-
δηλώνουν ότι η λειτουργία τους δεν έχει συ-
σχετιστεί µε σηµαντικές αυξήσεις στην κοι-
νοτική µετάδοση.

θεια δηµιουργίας εµβολίου, στο οποίο θα έχουµε πρό-
σβαση ως πολίτες της Ε.Ε. Ο χρόνος είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικός παράγοντας. Κάθε µήνας που θα κερδίσουµε 
θα είναι το δώρο ζωής προς τους συνανθρώπους µας 
και για τις οικονοµίες µας. 
 Ποια μέτρα θα ληφθούν για την αντιμετώπιση της 

κατάστασης το φθινόπωρο, δεδομένου ότι τότε θα αρ-
χίσουν να παρουσιάζονται και οι εποχικές λοιμώξεις;  

Εχουµε ήδη προτρέψει τα κράτη-µέλη να δράσουν ά-
µεσα για να µη δούµε ένα µοιραίο κοκτέιλ εποχικών 
λοιµώξεων και COVID-19. Oι ευάλωτες οµάδες προτε-
ραιότητας για τον εµβολιασµό κατά της εποχικής γρί-
πης πρέπει να διευρυνθούν, ώστε να περιλαµβάνουν, 
µεταξύ άλλων, και τους επαγγελµατίες Υγείας. Σε αυτό 
το πλαίσιο, η ορθή πληροφόρηση για τον έγκαιρο εµ-
βολιασµό είναι ιδιαίτερα σηµαντική, ενόψει και της πα-
ραπληροφόρησης που παρατηρείται έντονα σε διαδι-
κτυακές πλατφόρµες. 
 Σε σχέση με τα θεραπευτικά σχήματα κατά του ιού, 

πού βρισκόμαστε ενόψει φθινοπώρου; 
Στον τοµέα της θεραπευτικής, έχουµε κάνει ένα αποφα-
σιστικό πρώτο βήµα. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπέγρα-
ψε σύµβαση µε τη φαρµακευτική εταιρεία Gilead για 
να εξασφαλίσει σε πρώτο στάδιο µέχρι τον Οκτώβριο 
περίπου 30.000 δόσεις ρεµδεσιβίρης, η οποία έχει α-
ποδειχθεί αποτελεσµατική για ασθενείς µε σοβαρά συ-
µπτώµατα, ώστε να επιταχυνθεί η αποθεραπεία τους. 
Ετοιµάζουµε, επίσης, µια κοινή προµήθεια σε όλα τα 
κράτη-µέλη για αυτό το φάρµακο, η οποία θα τεθεί σε 
λειτουργία και θα φέρει χιλιάδες περαιτέρω δόσεις του 
φαρµάκου από τον Οκτώβριο και µετά. 
Οι προσπάθειες συνεχίζονται και υποστηρίζουµε ενεργά 
µεγάλο αριθµό παράλληλων κλινικών δοκιµών για νέα 
φάρµακα. Στις 31 Ιουλίου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προ-
σκάλεσε περισσότερες από 200 υπηρεσίες αιµοδοσίας 

μέτρα
«Ο κίνδυνος 
περαιτέρω 
κλιµάκωσης της 
COVID-19 είναι 
υψηλός. Τα µέτρα 
θα πρέπει να 
περιλαµβάνουν 
αυξηµένα και 
εκτεταµένα 
διαγνωστικά τεστ 
και ανίχνευση 
επαφών, 
ακολουθούµενα 
από αποµόνωση 
και θεραπεία 
εντοπισµένων 
περιπτώσεων 
και αποµόνωση 
επαφών»
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κρουσµάτων είναι µεγαλύτερος από αυτόν που 
καταγράφεται επισήµως. Εποµένως, η δυναµι-
κή είναι µεγαλύτερη. 

«Ελέγχουµε µόνο το 15% των ανθρώπων που 
εισέρχονται στη χώρα. Το 85% δεν ελέγχεται. 
Ετσι εισάγονται κρούσµατα που µας ξεφεύγουν 
και µε τη συµπεριφορά µας, µην τηρώντας τα 
µέτρα, δίνουµε µια ακόµη δυναµική στην παν-
δηµία στη χώρα µας», αναφέρει ο κ. ∆αΐκος, χα-
ρακτηρίζοντας τα µέτρα που έχει λάβει η κυβέρ-
νηση ικανοποιητικά. «Αν τηρηθούν τα µέτρα, 
θα ανατραπεί και θα αναστραφεί η κατάσταση 
σιγά-σιγά. Πέραν τούτου, επειδή ο κορωνοϊός 
ήρθε για να µείνει, καλό είναι να εξοικειωθούµε 
µε όλες αυτές τις νέες συµπεριφορές, γιατί πρέ-
πει να δηµιουργηθεί και ένα περιβάλλον κατάλ-

ληλο για να αρχίσουν και τα σχολεία. Τα παιδιά 
έχουν να πάνε σχολείο από τον Μάρτιο. Πρέ-
πει να επανέλθουν στον φυσικό τους χώρο και 
σαν κοινωνία έχουµε ευθύνη». 

Θα πειθαρχήσουµε;
∆ύσκολη µεν, ελεγχόµενη δε, χαρακτηρίζει την 
πανδηµία στη χώρα µας ο καθηγητής Μικρο-
βιολογίας Αλκιβιάδης Βατόπουλος. «Υπάρχει 
µια σηµαντική αύξηση. Ο κίνδυνος να “χαθεί 
η µπάλα”, να µπούµε σε µια ανεξέλεγκτη πο-
ρεία, είναι υπαρκτός και εξαρτάται κατά πόσο 
θα πετύχουν τα µέτρα που έχουν επιβληθεί. Κα-
τά πόσο θα πειθαρχήσουν οι Ελληνες. Σε πρώ-
τη φάση, τα µέτρα µε καλύπτουν, µε την προ-
ϋπόθεση ωστόσο ότι θα εφαρµοστούν. Η πολι-
τεία πρέπει να καταστήσει αυτό σαφές. Οχι µό-
νο διά της ράβδου, αλλά και διά της πειθούς. 
Χρειάζεται µεγαλύτερη προσπάθεια από τους 
πάντες», λέει ο κ. Βατόπουλος. 

Οπως εξηγεί, το «καµπανάκι» που θα σηµά-

στην πανδηµία. «Ελπίζουµε ο κόσµος να συνειδητοποιήσει τον κίνδυνο και όλοι 
µαζί να φρενάρουµε το φαινόµενο τις επόµενες ηµέρες. Αυτό είναι το καλό σε-
νάριο. Το κακό σενάριο είναι να συνεχιστεί η κατάσταση χαλαρότητας, να µην 
πειστούν οι πολίτες ότι βρισκόµαστε σε επιδηµιολογικό κίνδυνο, µε συνέπεια να 
έχουµε νέα επιδείνωση, που θα µεταφραστεί σε τεράστιες οικονοµικές ζηµιές και 
απώλειες ανθρώπινων ζωών». 

Κρίσιµη θεωρεί την κατάσταση και ο αντιπρόεδρος του ΕΟ∆Υ και επίκουρος 
καθηγητής Κλινικής Φαρµακολογίας του Πανεπιστηµίου Πατρών, Γιώργος Πα-
ναγιωτακόπουλος. «Το αποτέλεσµα αυτό είναι η συνέπεια της χαλάρωσης των 
µέτρων κυρίως από τις νεότερες ηλικίες και βεβαίως του ανοίγµατος των συνό-
ρων. Ηρθαν κρούσµατα από το εξωτερικό. Τα περισσότερα ήταν από τα Βαλκάνια 
και όχι από τη δυτική Ευρώπη που φοβόµασταν. Το ένα έφερε το άλλο. Σήµερα, 
ο αριθµός των κρουσµάτων είναι ανησυχητικός. Είναι µεγάλος για τα δεδοµένα 
της χώρας. Βρισκόµαστε σε κοµβικό σηµείο», εξηγεί ο κ. Παναγιωτακόπουλος. 

Σύµφωνα µε τον ίδιο, αυτό που προβληµατίζει τους επιστήµονες δεν είναι µόνο 
ο αριθµός αλλά και η διασπορά των κρουσµάτων σε πολλές περιφέρειες. «Αυτή η 

εικόνα θέλει µάζεµα. Γι’ αυτό η κυβέρνηση κατέφυγε στα µέτρα, το αποτέλεσµα 
των οποίων θα το δούµε σε δύο εβδοµάδες, και αναλόγως θα πρέπει να επανα-
ξιολογηθούν λαµβάνοντας υπόψη όλους τους παράγοντες», τονίζει ο αντιπρόε-
δρος του ΕΟ∆Υ, σχολιάζοντας, παράλληλα, ότι το κλείσιµο της χώρας και των συ-
νόρων της ως µέτρο είναι εύκολο στη θεωρία, αλλά δύσκολο στην πράξη. «Είναι 
δύο αντίρροπα ζητήµατα. Από τη µία πρέπει να προστατεύσουµε υγειονοµικά 
τη χώρα και από την άλλη να συντηρήσουµε µια κοινωνική και οικονοµική πραγ-
µατικότητα. Αν εφαρµόσουµε, όµως, τα µέτρα µπορούµε να περιορίσουµε την 
εξάπλωση του ιού στη χώρα και να µην εκτραπεί η εικόνα που έχουµε σήµερα». 

Ανησυχία 
Την ανησυχία του για τη µη συνειδητοποίηση της κρισιµότητας της κατάστασης 
από τους πολίτες εκφράζει και ο οµότιµος καθηγητής Παθολογίας και Λοιµώξε-
ων της Ιατρικής Σχολής του ΕΚΠΑ, Γιώργος ∆αΐκος. «∆υστυχώς ο κόσµος δεν έχει 
συνειδητοποιήσει ότι ο ιός είναι ανάµεσά µας και κυκλοφορεί. Εχει υποεκτιµήσει 
το πρόβληµα. Παγκοσµίως έχουµε πάνω από ένα εκατοµµύριο κρούσµατα ανά 
εβδοµάδα. Η πανδηµία είναι σε ανοδική πορεία. Στην Ελλάδα πήγαµε πάρα πο-
λύ καλά στην πρώτη φάση, αλλά τώρα υπάρχει µια έξαρση ιδιαιτέρως ανησυ-
χητική. Αν δεν ακολουθήσουµε τις οδηγίες του ∆εκαπενταύγουστου, που έχου-
µε όλες αυτές τις εκδηλώσεις και τις συναθροίσεις, η κατάσταση θα επιδεινωθεί», 
σχολιάζει ο κ. ∆αΐκος. ∆εν παραλείπει, µάλιστα, να αναφέρει ότι ο αριθµός των 

Ι
διαίτερα κρίσιµες θεωρούνται οι επόµενες 
ηµέρες όσον αφορά την πορεία της πανδη-
µίας, ενώ οι ειδικοί κρούουν τον κώδωνα του 

κινδύνου και καλούν τους πολίτες να συµµορ-
φωθούν άµεσα µε τα µέτρα πριν να είναι αργά. 

«Το πιο εύκολο πράγµα στον κόσµο είναι τα 
κρούσµατα να ξεφύγουν και να φτάσουν τα 
1.000 σε µια ηµέρα. Αυτή τη στιγµή είµαστε σε 
µια φοβερά λεπτή ισορροπία, που µπορεί να 
ανατραπεί ανά πάσα στιγµή», αναφέρει ο κα-
θηγητής και µέλος της επιστηµονικής επιτροπής 
του υπουργείου Υγείας για τον κορωνοϊό Νίκος 

Σύψας και συνεχίζει: «Και αυτός 
είναι ο µεγάλος φόβος, που προ-
έρχεται κυρίως από το ότι δεν εί-
ναι το πρόβληµά µας πλέον τα ει-
σαγόµενα κρούσµατα αλλά τα εγχώρια κρού-
σµατα και κυρίως στα µεγάλα αστικά κέντρα, 
όπου υπάρχει και υπερπληθυσµός και µπορεί 
η κατάσταση ανά πάσα στιγµή να ανατραπεί». 

Σύµφωνα µε τον κ. Σύψα, περιοχές όπως η Κυ-
ψέλη, τα δυτικά προάστια της Αττικής ή ορισµέ-
νες συνοικίες στη Θεσσαλονίκη µπορεί να απο-
τελέσουν εστίες υπερµετάδοσης. Ο µόνος πα-
ράγοντας που θα κρίνει την όλη υπόθεση είναι 
κατά πόσο οι πολίτες θα συµµορφωθούν µε τα 
τρία σηµαντικά µέτρα: αποστάσεις, απολύµαν-
ση χεριών και µάσκες. «Εχει φανεί ότι αν σε µια 
χώρα συµµορφωθεί το 60%-70% των πολιτών, 
τότε θα έχουµε κάµψη της πανδηµίας, ίσως και 
µηδενισµό των κρουσµάτων. Αν αυτό δεν γίνει, 
θα έχουµε αύξηση των κρουσµάτων», τονίζει. 

«Να πειστούν οι πολίτες»
«Η ελπίδα µας είναι τα µέτρα», λέει σε κάθε τό-
νο ο κ. Σύψας, που αναµένει εντός των επόµε-
νων δύο εβδοµάδων να δει την επίδρασή τους 

d.pananou@realnews.gr

Της ∆ΗΜΗΤΡΑΣ ΠΑΝΑΝΟΥ

Ο εφιάλτης των 1.000 
κρουσµάτων την ηµέρα

Σήµα κινδύνου 
από τους ειδικούς 
επιστήµονες για τη 
µεγάλη διασπορά 
του ιού. Σε εστίες 
υπερµετάδοσης 

έχουν µετατραπεί 
τα αστικά κέντρα
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νει µεγάλο κίνδυνο είναι η πολύ µεγάλη αύξη-
ση των ορφανών κρουσµάτων και ο διπλασι-
ασµός του συνόλου των κρουσµάτων µέσα σε 
δυο-τρεις ηµέρες. 

«Τα πολλά κρούσµατα είναι ούτως ή άλ-
λως επικίνδυνα, γιατί σηµαίνει ότι οι περισ-
σότεροι έχουν µεταδώσει τη νόσο και σε άλ-
λους. Πρέπει να είµαστε σε εγρήγορση. Πρό-
κειται για µαραθώνιο. Είµαι υπέρ της πρόλη-
ψης. ∆εν πρέπει να γεµίσουν τα νοσοκοµεία. 
Και δεκάδες χιλιάδες κρεβάτια ΜΕΘ να είχα-
µε -που δεν έχουµε- τι σηµαίνει, ότι θα πρέπει 

Νίκος 
Σύψας

 Αποστάσεις, 
απολύμανση χεριών 
και μάσκες, τα τρία 

σημαντικά μέτρα 

Γιώργος 
Παναγιωτακόπουλος

 Τα αποτελέσματα 
των μέτρων θα 

τα δούμε σε δύο 
εβδομάδες 

Γιώργος 
∆αΐκος

 Ο κόσμος δεν έχει 
συνειδητοποιήσει 

ότι ο ιός είναι 
ανάμεσά μας 

Αλκιβιάδης 
Βατόπουλος

 Ο κίνδυνος 
να μπούμε σε μια 

ανεξέλεγκτη πορεία 
είναι υπαρκτός 

Γκίκας 
Μαγιορκίνης

 Ο αριθμός 
των ορφανών 

κρουσμάτων διαρκώς 
αυξάνεται 

να επαναπαυτούµε σε αυτό;». Από την πλευρά του, ο επίκουρος καθηγη-
τής στο Τµήµα Υγιεινής και Επιδηµιολογίας Ιατρικής Σχολής ΕΚΠΑ, Γκίκας 
Μαγιορκίνης, δεν αποκλείει τη σταθεροποίηση του αριθµού των κρου-
σµάτων τις επόµενες ηµέρες και αναφέρει χαρακτηριστικά: «Με τα µέτρα 
που ελήφθησαν, περιµένουµε 50% να σταθεροποιηθεί η κατάσταση κο-
ντά στα 200 κρούσµατα και 50% να ανέβει πάνω από τα 250 ηµερησίως. 
Αν σταθεροποιηθεί, θα έχουµε µια ήπια πορεία. Βέβαια, αυτό εξαρτάται 
από το αν µπαίνουν άτοµα στην εντατική. Υπάρχει όµως και το κακό σε-
νάριο να ξεφύγει η κατάσταση». 

Αν βρεθούµε αντιµέτωποι µε το κακό σενάριο, εάν δηλαδή τα κρούσµα-
τα ξεπερνούν ηµερησίως τα 200 σταθερά, τότε, σύµφωνα µε τον κ. Μα-
γιορκίνη, θα χρειαστεί γενίκευση των µέτρων που έχουν ανακοινωθεί σε 

τοπικό επίπεδο και πιο εντατική επιτήρηση. «Εάν 
δούµε τα ποιοτικά χαρακτηριστικά που δίνει ο 
ΕΟ∆Υ, υπάρχει ένας σηµαντικός αριθµός κρου-
σµάτων που είναι ορφανά και αυτός ο αριθµός 
διαρκώς αυξάνεται. Το άλλο ποιοτικό χαρακτη-
ριστικό που µας ενδιαφέρει είναι οι διασωλη-
νωµένοι, στους οποίους είδαµε έναν τριπλασι-
ασµό µέσα σε ελάχιστες εβδοµάδες. Εάν δού-
µε ότι ο αριθµός των διασωληνωµένων αυξά-
νεται εξαιρετικά, για παράδειγµα φτάνει στους 
150, είναι σίγουρο ότι θα χρειαστούν επιπλέον 
µέτρα», καταλήγει. 
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Σ
υναγερµός έχει σηµάνει στα νοσοκοµεία 
της χώρας µετά την αύξηση των κρου-
σµάτων που καταγράφονται τις τελευταί-

ες ηµέρες, αλλά και µετά την ανησυχία των ει-
δικών για ενδεχόµενη κλιµάκωση του νέου κύ-
µατος της πανδηµίας του κορωνοϊού. Ηδη στα 
νοσηλευτικά ιδρύµατα παρατηρείται αύξηση 
των εισαγωγών και των νοσηλειών στις Μονά-
δες Εντατικής Θεραπείας, γεγονός που έχει θέ-
σει τον κρατικό µηχανισµό σε ετοιµότητα. Ενδει-
κτικό της κατάστασης είναι ότι από την 1η Αυ-
γούστου µέχρι και σήµερα έχουν τριπλασιαστεί 
οι αθενείς που χρειάστηκε να διασωληνωθούν. 

«Στα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκοµείων 
έχουµε αύξηση των εισαγωγών ασθενών ύπο-
πτων για νόσο COVID-19, ενώ παράλληλα έχουν 
αυξηθεί και οι ασθενείς που νοσηλεύονται στις 
Μονάδες Εντατικής Θεραπείας. Πριν από 10 
ηµέρες είχαµε 8 αρρώστους και πλέον έχουµε 
24», αναφέρει η κυρία Ματίνα Παγώνη, πρό-
εδρος των νοσοκοµειακών γιατρών Αθήνας - 
Πειραιά, επισηµαίνοντας ότι η κατάσταση µέ-
χρι στιγµής είναι ελεγχόµενη. Ωστόσο, όπως η 
ίδια λέει, ο φόβος για πιθανή αύξηση των κρου-
σµάτων µέσα στο επόµενο διάστηµα και κατ’ 
επέκταση για αύξηση και των ανθρώπων που 
θα χρειαστούν νοσηλεία, είναι έντονος. 

«Αυτό που φοβόµαστε είναι να µην ανέβει 
και άλλο ο τριψήφιος αριθµός των κρουσµά-
των. Ολο το “παιχνίδι” παίζεται αυτές τις ηµέρες 
και τις επόµενες εβδοµάδες. Πρέπει, λοιπόν, να 
τηρήσουµε όλοι τα µέτρα, ούτως ώστε να µην 
έχουµε περισσότερα κρούσµατα και να µην 
έχουµε πολλές διασωληνώσεις. Να µπορέσουµε 
να ξεπεράσουµε τον σκόπελο του Αυγούστου. 
Αν γυρίσουν οι τουρίστες στις χώρες τους και 

οι Ελληνες στα σπίτια τους, η κατάσταση θα αλλάξει», σηµειώ-
νει η πρόεδρος των νοσοκοµειακών γιατρών Αθήνας - Πειραιά 
και χαρακτηρίζει την ερχόµενη εβδοµάδα ως µία από τις πλέον 
κρίσιµες. «Η κατάσταση δεν θέλει πολύ για να ξεφύγει. ∆εν εί-
ναι δύσκολο να πάµε σε τετραψήφιο αριθµό. Υπάρχουν πολλοί 
ασυµπτωµατικοί, οι οποίοι είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα αυτή 
τη στιγµή, καθώς δεν είναι εύκολη η ιχνηλάτηση», σηµειώνει. 

Γι’ αυτό τον λόγο η κυρία Παγώνη χαρακτηρίζει ως µείζονος 
σηµασίας την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στα νοσοκοµεία 
µε ταχείες διαδικασίες και την τήρηση των µέτρων µε σοβαρό-
τητα και υπευθυνότητα από όλους. «Αν γίνουµε Γαλλία, Ισπανία 
και Αµερική, τότε δεν θα µπορούµε να κάνουµε τίποτα. ∆εν εί-
ναι δυνατόν να έχουµε µέσα σε µία εβδοµάδα τόσα κρούσµα-
τα και να µην έχουµε συνειδητοποιήσει όλοι µας τι πρέπει να 
κάνουµε», καταλήγει. 

Νέες µονάδες 
Η µοναδική κλινική COVID-19 στην Αθήνα που είχε παρα-
µείνει ενεργή ήταν στο νοσοκοµείο «Σωτηρία» και φιλο-
ξενούσε µέχρι πριν από περίπου µία εβδοµάδα µό-
λις δύο κρούσµατα. Σήµερα νοσηλεύει 18 άτοµα. 
Μάλιστα, εάν δεν είχαν παραπεµφθεί 4 άτοµα στη 
Μονάδα Εντατικής Θεραπείας, τα κρεβάτια θα 
ήταν όλα κατειληµµένα και θα έπρεπε να ενερ-
γοποιηθεί και η δεύτερη µονάδα COVID-19 του 
νοσοκοµείου - κάτι που οι ειδικοί εκτιµούν ότι 
θα συµβεί τις επόµενες ηµέρες. Την ίδια στιγµή 
έχει ενεργοποιηθεί και η κλινική COVID-19 του 
νοσοκοµείου «Ευαγγελισµός», µε επτά άτο-
µα να νοσηλεύονται. 

«Η µία κλινική του “Σωτηρία” για τον 
COVID-19 έχει γεµίσει. Νοσηλεύονται 
18 άτοµα. Στην άλλη κλινική µπαίνουν 
τα ύποπτα περιστατικά από τις εφη-
µερίες και αναλόγως, αν είναι θετι-
κά, παραµένουν αν χρειαστεί για 
νοσηλεία. Οι ασθενείς είναι νεότε-
ρης ηλικίας από ό,τι τον περασµέ-
νο Απρίλιο και τον Μάιο», τονί-
ζει η νοσηλεύτρια Αµαλία Θερ-

Η «ασφυξία» στα εξωτερικά ιατρεία και ο τριπλασιασµός των διασωληνωµένων 
ασθενών δοκιµάζουν ξανά τα όρια του Συστήµατος Υγείας  

Eτοιµάζονται για νέα 
µάχη τα νοσοκοµεία

κλινική
Η µοναδική 
κλινική COVID-19 
στην Αθήνα που 
είχε παραµείνει 
ενεργή ήταν 
στο νοσοκοµείο 
«Σωτηρία» και 
φιλοξενούσε 
µέχρι πριν από 
περίπου µία 
εβδοµάδα µόλις 
δύο κρούσµατα. 
Σήµερα 
νοσηλεύονται 
σε αυτή 18 άτοµα

µογιάννη. «Προετοιµαζόµαστε για το φθινό-
πωρο», λέει µε νόηµα σχολιάζοντας την κατα-
σκευή της νέας µονάδας COVID-19, µε χωρη-
τικότητα 50 κλινών, που αναµένεται να παρα-
δοθεί την 1η Οκτωβρίου. 

«Το πρόβληµα έγκειται µέχρι στιγµής στην 
έλλειψη ιατρικού προσωπικού. ∆εν έρχονται 
γιατροί, ούτε ειδικευόµενοι ούτε και επικουρι-
κοί. Οι επικουρικοί, δε, θα έρθουν για δύο χρό-
νια. Πρέπει να ανοίξουν µόνιµες θέσεις. Υπάρ-
χουν πολλά κενά στο οργανόγραµµα που δεν 
καλύφθηκαν κατά το προηγούµενο κύµα. Η κά-
λυψή τους αποτελεί αίτηµα ετών. Αν γίνει ένα 
“µπαµ”, οι γιατροί που υπάρχουν θα γονατί-
σουν. Σαφώς και υπάρχει ανησυχία», αναφέ-
ρει η κυρία Θερµογιάννη. 

Ο σχεδιασµός  
Απέναντι στη νέα απειλή του δεύτερου κύµατος 
κορωνοϊού, που θα δοκιµάσει τις αντοχές του 
ΕΣΥ, το υπουργείο Υγείας, σύµφωνα µε όλες τις 
πληροφορίες, έχει εκπονήσει σχέδιο που περι-
λαµβάνει µεταξύ άλλων νέο σύστηµα εφηµε-
ρίας στα νοσοκοµεία του Λεκανοπεδίου, ενί-
σχυση των υπαρχουσών δοµών Υγείας, ειδι-
κά στην περιφέρεια, και έµφαση στην ικανότη-
τα του συστήµατος να διαγνώσει εγκαίρως και 
να νοσηλεύσει τα κρούσµατα του κορωνοϊού. 

Ειδικότερα, ο στρατηγικός σχεδιασµός  του 
υπουργείου Υγείας περιλαµβάνει την ενίσχυ-
ση δυνατοτήτων ελέγχου στα νοσοκοµεία και 
στα Κέντρα Υγείας: εγκατάσταση µεγάλων ανα-
λυτών σε περισσότερα νοσοκοµεία στη χώρα 
ή συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα. Παράλ-
ληλα, προβλέπονται µικροί αναλυτές (point of 
care), σε πολλά περιφερειακά νοσοκοµεία και 
διαδικασίες για να επιτευχθεί η γρήγορη µε-
ταφορά δειγµάτων σε κεντρικά εργαστήρια. 

Επιπλέον, έχουν προβλεφθεί η λήψη µέτρων 
ατοµικής προστασίας και η δηµιουργία στρα-
τηγικών αποθεµάτων σε κάθε υγειονοµική πε-
ριφέρεια, η κατασκευή περισσοτέρων από 250 
νέων ΜΕΘ, εντός των επόµενων µηνών, µε στό-
χο την ανάπτυξη συνολικά 1.200 κλινών ΜΕΘ, 
η προετοιµασία κλινικών νοσηλείας για ασθε-
νείς µε COVID-19 σε όλη την επικράτεια, ενι-
σχυµένες µε τον εξοπλισµό που έρχεται σταδι-
ακά από δωρεές, η προετοιµασία των ΤΕΠ, µε 
διαχωρισµό ροών ασθενών και η ενίσχυση του 
ρόλου των Κέντρων Υγείας, µε βάση το πετυχη-
µένο µοντέλο των Covid Only Κέντρων Υγείας.

Στο πλαίσιο του σχεδιασµού προβλέπονται 
επίσης η ανάπτυξη υπηρεσιών αποµακρυσµέ-
νης παρακολούθησης ασθενών µε COVID-19, 
µέσω πλατφόρµας τηλεσυµβουλευτικής (η υλο-
ποίηση της οποίας ολοκληρώθηκε και είναι έτοι-
µη να τεθεί σε λειτουργία όταν χρειαστεί), η 
ενίσχυση του ΕΣΥ µε προσωπικό (έχουν ήδη 
προστεθεί περισσότεροι από 6.000 επαγγελ-
µατίες Υγείας), το οποίο θα αξιοποιηθεί όπου 

χρειαστεί, σύµφωνα µε τις ανάγκες 
του Συστήµατος, καθώς και νέο 

σχέδιο εφηµερίας των νοσοκο-
µείων στο Λεκανοπέδιο, για να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες 
που έχουν προκύψει λόγω της 
πανδηµίας.

«∆εν είναι δύσκο-
λο να πάμε σε τε-
τραψήφιο αριθμό. 
Υπάρχουν πολλοί 
ασυμπτωματικοί», 
τονίζει η Ματίνα 
Παγώνη, πρόε-
δρος των νοσο-
κομειακών για-
τρών Αθήνας - 
Πειραιά
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Τ
ην αναγκαιότητα για περισσότερα δια-
γνωστικά τεστ τονίζει ο Ελληνας καθηγη-
τής Παθολογίας, Επιδηµιολογίας και Πλη-

θυσµιακής Υγείας, Επιστήµης ∆εδοµένων και 
Στατιστικής του Στάνφορντ, Ιωάννης Ιωαννί-
δης. Μιλώντας αποκλειστικά στη Realnews, ο 
διεθνούς κύρους επιστήµονας εκτιµά ότι στην 
Ελλάδα το νέο κύµα του κορωνοϊού ενδέχε-
ται να ξεπεράσει σε κρούσµατα την περίοδο 
της περασµένης άνοιξης. Παράλληλα, απαντά 
και σε δηµοσιεύµατα αµερικανικών ΜΜΕ που 
αναφέρουν ότι ο Ελληνας καθηγητής ήταν εκεί-
νος που επηρέασε την αµφιλεγόµενη πολιτική 
του Αµερικανού Προέδρου Ντόναλντ Τραµπ 
όσον αφορά την αντιµετώπιση της πανδηµίας.

«Σήµερα, υπάρχει αβεβαιότητα γιατί εξακο-
λουθούµε να έχουµε ασαφή εικόνα του επι-
δηµικού κύµατος. Το να καθοδηγείσαι απλώς 
από τον αριθµό καταγεγραµµένων κρουσµά-
των είναι σαν να κρίνεις από ένα νησάκι-κρα-
τήρα πόσο µεγάλο και ενεργό είναι ένα υπο-
θαλάσσιο ηφαίστειο. 

Χρειαζόµαστε πιο επιθετική χρήση τεστ και 
ισχυρότερη επιδηµιολογική επιτήρηση τό-
σο στις πύλες εισόδου (όπου αντιλαµβάνο-
µαι πως έγιναν σχεδόν 300.000 τεστ από την 
1η Ιουλίου έως σήµερα, δηλαδή ελέγξαµε 1 
στους 8 εισερχόµενους) όσο και στη χώρα 
(όπου έχουν γίνει πολύ λίγα τεστ στο ίδιο δι-
άστηµα). Ο πραγµατικός ηµερήσιος αριθµός 
νέων κρουσµάτων πιθανότατα είναι τετραψή-
φιος (πάνω από 1.000), όταν καταγράφουµε 
τριψήφιο αριθµό», δηλώνει ο καθηγητής του 
Στάνφορντ. 

«Επιπλέον, τα κρούσµατα που καταγράφο-
νται σήµερα αφορούν λοιµώξεις πριν από µία 
εβδοµάδα ή και ένα µήνα. Η υποκαταγραφή 
δεν είναι τόσο έντονη όσο ήταν τον Μάρτιο, 
αλλά εξακολουθεί να είναι πρόβληµα. Το πρώ-
το επιδηµικό κύµα που έπληξε την Ελλάδα µάλ-
λον κορυφώθηκε περίπου στις 10 Μαρτίου 
µε περίπου 2.000 κρούσµατα την ηµέρα (πο-
λύ περισσότερα από τα καταγεγραµµένα) και 
µάλλον έπεσε ταχύτατα σε µερικές εκατοντά-
δες ηµερησίως ήδη πριν εφαρµοστεί ο εγκλει-
σµός στις 23 Μαρτίου, που ήταν πλέον άχρη-
στος. Με επιφύλαξη, το τωρινό κύµα φαίνεται 
πολύ ενεργό και µπορεί να ξεπεράσει το πρώτο 
κύµα σε λοιµώξεις, αλλά το ποσοστό ατόµων 
µεγάλης ηλικίας φαίνεται προς ώρας µικρότε-
ρο συγκριτικά µε το πρώτο κύµα. ∆υστυχώς, 
το ΕΣΥ δεν έχει εφεδρείες, οπότε πρέπει να εί-
µαστε εξαιρετικά προσεκτικοί. 

Οι σηµαντικότεροι παράγοντες για το αν θα 
διατηρήσουµε τον έλεγχο της πανδηµίας είναι 
το κατά πόσο θα µπορέσουµε να εµποδίσου-
µε τον ιό να χτυπήσει γηροκοµεία, νοσοκο-
µεία και ευπαθείς οµάδες. Υπάρχει παρανόη-
ση στο τι σηµαίνει “ευπαθής οµάδα”. Για πα-
ράδειγµα, αν κάποιος έχει απλώς υπέρταση, 
αυτό δεν αυξάνει τον κίνδυνο θανάτου. Ενας 
κατά τα άλλα υγιής 50-70 ετών µε ελεγχόµενη 
υπέρταση έχει κίνδυνο θανάτου κάπου 0,1%-
0,4%, αν µολυνθεί. Αντιθέτως, ένας τρόφιµος 
γηροκοµείου, µε πολύ εύθραυστη υγεία, έχει 
25% πιθανότητα θανάτου αν µολυνθεί. Απρό-
βλεπτοι παράγοντες, όπως µια σύρραξη, µια 
κοινωνική αναταραχή από διαφαινόµενη συ-
ντριβή της οικονοµίας ή µια λήψη νέων επι-

Ιωάννης Ιωαννίδης  
Καθηγητής στο Πανεπιστήµιο Στάνφορντ

γεί πως τους προηγούµενους µήνες είχε τεθεί 
επικεφαλής της οµάδας µε τους κορυφαίους 
επιστήµονες στις ΗΠΑ. «Είχα ηγηθεί µιας άτυ-
πης οµάδας στην οποία συµµετείχε ο νοµπελί-
στας Μάικλ Λεβίτ, ο πρύτανης του Μπέρκλεϊ, 
Αρτ Ρέινγκολντ, ο πρύτανης της Σχολής ∆ηµό-
σιας Υγείας του Γιέιλ, Στεν Βέρµουντ, ο αναφε-
ρόµενος πλέον ως πολιτικός επιστήµονας του 
αιώνα, καθηγητής Λοιµωξιολογίας στο Πανε-
πιστήµιο της Καλιφόρνια και παγκοσµίως κο-
ρυφαίος µαθηµατικός-κοινωνιολόγος, Τζέιµς 
Φάουλερ, ο καθηγητής Λοιµωξιολογίας του 
Πανεπιστηµίου της Καλιφόρνια Τζεφ Κλάου-
σνερ, ο καθηγητής στο Γιέιλ, Ντέιβιντ Κατζ, o 
Τζέι Μπατατσάρβα, καθηγητής του Στάνφορντ 
στην Ιατρική, στην Πολιτική Υγείας και στα Οι-
κονοµικά, και ο πιο έµπειρος επιστήµονας των 
Κέντρων Ελέγχου και Πρόληψης Ασθενειών, 

Ντάνιελ Τζέρνιγκαν. Στόχος µας ήταν, όντως, 
όπως λέει το κείµενο, να σώσουµε περισσότε-
ρες ζωές και ταυτόχρονα να αποφύγουµε την 
κατάρρευση της οικονοµίας, που οδηγεί σε 
ακόµα περισσότερες απώλειες ανθρώπινων 
ζωών», επιβεβαιώνει ο κ. Ιωαννίδης.

Επηρέασε αυτή η άτυπη οµάδα τις πολιτικές 
αποφάσεις του Ντ. Τραµπ; Ο κύριος Ιωαννίδης 
απαντά: «Φοβάµαι πως µάλλον στην Αµερική 
-και στις περισσότερες χώρες- δυστυχώς, επι-
κράτησαν τελικά τυφλές, σπασµωδικές λύσεις 
σε πολωµένο, οξυµένο σκηνικό, µε αποτέλεσµα 
να υπάρξουν απώλειες ζωών και συντριπτικά 
κατάγµατα στην οικονοµία και στην κοινωνία. 

Σε αυτό που συµφωνούσαµε όλοι σε αυτή 
την άτυπη οµάδα, όπως και εκατοντάδες άλ-
λοι σοβαροί επιστήµονες µε τους οποίους επι-
κοινωνώ και που πολλοί αποφεύγουν να µιλή-
σουν µέσα στο διαµορφωµένο κλίµα πολωµέ-
νου κανιβαλισµού, ήταν η ανάγκη να γίνει επι-
θετική, εκτεταµένη χρήση τεστ από νωρίς. Χώ-
ρες που ακολούθησαν αυτή τη συνταγή, όπως 
η Σιγκαπούρη, η Ταϊβάν ή η Ισλανδία, είχαν τα 
καλύτερα αποτελέσµατα. Οι ΗΠΑ, δυστυχώς, 
δεν άκουσαν αυτή τη συµβουλή και έχασαν 
την πρώιµη µάχη των τεστ».

Αυτοκτονική κίνηση 
οι εγκλεισµοί
Ο κύριος Ιωαννίδης, µιλώντας στην «R», απο-
σαφηνίζει τη θέση του αναφορικά µε το θέµα 
της καθολικής απαγόρευσης κυκλοφορίας: «Κα-
τά τη δική µου εκτίµηση, όπως και πολλών άλ-
λων, τα ολικά lockdown ήταν πολύ επιβλαβή. 
Το αν ταυτόχρονα είχαν και κάποια ωφέλεια, 
πέρα από την τεράστια βλάβη, είναι αµφισβη-
τούµενο. Το Imperial College υπολόγισε σηµα-
ντικά οφέλη, αλλά σε πρόσφατη προδηµοσίευ-
ση από την οµάδα µου µε συναδέλφους από 
το Πανεπιστήµιο Northwestern και το Πανεπι-
στήµιο του Σίδνεϊ, δείχνουµε ότι οι ισχυρισµοί 
της οµάδας του Imperial College περί lockdown 
που έσωσε ζωές φαίνεται να είναι τεχνικό λάθος 
της µοντελοποίησης που οδηγεί σε επίπλαστο 
αποτέλεσµα. Ελπίζω, συνετοί ηγέτες να έχουν 
δει ήδη την εκτεταµένη πολλαπλή καταστροφή 
που έφερε το lockdown και να έχουν καταλάβει 
πλέον ότι οι εγκλεισµοί αποτελούν αυτοκτονική 
κίνηση, που είναι καλό να µην επαναληφθεί».

«Χρειαζόµαστε 
περισσότερα 

τεστ για τον ιό»
Ο Ελληνας καθηγητής του Στάνφορντ, για τον 

οποίο αµερικανικά δηµοσιεύµατα υποστηρίζουν ότι 
επηρέασε την πολιτική Τραµπ για τον κορωνοϊό, 
µιλά για την εξέλιξη της πανδηµίας στην Ελλάδα, 

στις ΗΠΑ και στον υπόλοιπο κόσµο

βλαβών µέτρων lockdown, αν χαθεί η ψυχραιµία, µπορεί να 
εκτρέψουν και την πανδηµία και τη χώρα γενικότερα. Αν απο-
φύγουµε τέτοιες καταστροφές, µε προσεκτική χρήση µέτρων 
προσωπικής υγιεινής (κάτι που είναι ευθύνη όλων µας), απο-
φυγή συγχρωτισµού και µε δρακόντεια µέτρα προστασίας ενός 
ποσοστού περίπου 10% του πληθυσµού, η κατάσταση ελπίζω 
να είναι διαχειρίσιµη. Θέλει µεγάλη προσοχή».

«Τυφλές λύσεις»
Οσον αφορά τα δηµοσιεύµατα στις ΗΠΑ που αναφέρουν ότι ο 
κ. Ιωαννίδης ήταν ένας από τους επιδηµιολόγους που επηρέα-
σαν τον Αµερικανό Πρόεδρο, ο καθηγητής του Στάνφορντ εξη-

Εχουμε ασαφή 
εικόνα του 
επιδημικού κύματος. 
Ο πραγματικός 
ημερήσιος αριθμός 
νέων κρουσμάτων 
πιθανότατα είναι 
τετραψήφιος
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